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Anul turistic 2025 - probleme
vechi, orizonturi noi

A
nul acesta se anunþã a fi
unul provocator pentru
turism, având în vede-
re condiþiile economi-
ce ºi politice mondiale,
care ar putea influenþa
deciziile turiºtilor refe-

ritoare la vacanþe ºi cãlãtorii. Repre-
zentanþii domeniului apreciazã cã
2025 va fi anul turismului res-
sponsabil ºi al vacanþelor cu o
culturã consolidatã.

Anul trecut, turismul româ-
nesc a înregistrat o uºoarã
creºtere, festivalurile de teatru
ºi de muzicã ºi târgurile de
Crãciun reprezentând eveni-
mentele interesante pentru
strãinii care ne viziteazã þara. Con-
form datelor oficiale, în 2024 am
atras 2,4 milioane de turiºti din alte
þãri, cu 13,5% mai mult decât în anul
anaterior. Numãrul înnoptãrilor a
crescut cu 3,5%, de la an la an,
ajungând la 30,1 milioane, la finalul
lui 2024, iar totalul sosirilor în struc-
turile turistice s-a cifrat la 14,2
milioane, în creºtere cu 4,5%, în
perioada analizatã.

Promovarea României la târgurile

internaþionale de turism este esenþia-
lã pentru atragerea strãinilor mai ales
pe anumite niºe, cum ar fi turismul
de sãnãtate, rural sau circuite cultu-
rale. Legat de acest aspect, o proble-
mã importantã o reprezintã finanþa-
rea, oficialii ANAT estimând un ne-
cesar de 30 de milioane de euro pen-
tru promovarea turismului autohton

pe pieþele externe. De ase-
menea, este nevoie de spriji-
nirea concretã a incoming-
ului, printr-o primã de inco-
ming, precum ºi de o legisla-
þie fiscalã care sã sprijine
mediul de afaceri ºi care sã
nu se schimbe de la an la an.

Pentru impulsionarea dez-
voltãrii activitãþii turistice din þara
noastrã ar fi necesarã o nouã lege în
domeniu, precum ºi înfiinþarea ºi
funcþionarea organizaþiilor de mana-
gement al destinaþiilor (OMD), dupã
cum afirmã operatorii din sector.

Aºadar, una dintre marile provo-
cãri pentru acest an rãmâne turismul
de incoming, deschiderea graniþelor
cãtre Europa prin aderarea completã
la Spaþiul Schengen fiind o oportuni-
tate unicã pentru creºterea numãru-

lui de turiºti din þara noastrã.
Anul trecut, cei mai mulþi vizitatori

strãini au venit din Germania, Italia,
Israel, Statele Unite ale Americii,
Regatul Unit, Spania, Ungaria, Fran-
þa, Ucraina ºi Polonia.

În ceea ce priveºte destinaþiile cã-
tre care ºi-au îndreptat atenþia turiºtii
români, printre cele mai populare re-
giuni turistice rãmân Albena, Nisi-
purile de Aur, Sunny Beach, Lefka-
da,Thassos ºi Creta. Însã, anul trecut,
turiºtii români au continuat sã de-
monstreze cã au o preferinþã puterni-
cã pentru destinaþii variate ºi capti-
vante. Aceºtia au cãutat locuri noi ºi
experienþe autentice, explorând di-
versitatea globalã. Astfel, românii
ºi-au extins orizonturile, alegând sã
experimenteze cele mai diverse col-
þuri ale lumii, de la plajele idilice ale
Maldivelor la peisajele ºi cultura din
Cuba ºi la aventurile autentice din
Thailanda. În Republica Dominica-
nã, turiºtii au gãsit relaxare ºi dis-
tracþie, iar în Tanzania ºi Kenya pa-
siunea pentru aventurã a fost satisfã-
cutã de safariurile spectaculoase.
Madeira a atras cãlãtorii prin frumu-
seþea sa naturalã ºi moºtenirea cultu-

ralã, în timp ce destinaþii precum
Emiratele Arabe Unite ºi Qatar au
fascinat prin modernitatea ºi luxul
lor. Asia, Japonia ºi China au oferit o
îmbinare unicã de tradiþie ºi tehnolo-
gie de avangardã, iar Coreea de Sud a
devenit un punct de atracþie pentru
iubitorii de culturã pop ºi inovaþie
tehnologicã.

Sectorul turismului nu a dus lipsã
de fuziuni ºi achiziþii, una dintre
tranzacþiile rãsunãtoare din piaþã
fiind cea în care agenþia turisticã Li-
toralulromanesc.ro a fost preluatã de
o companie polonezã, tranzacþia
urmând sã fie finalizatã la sfârºitul
lunii martie 2025.

Anul trecut a adebutat, însã, cu o
miºcare rãsunãtoare în zona aviaþei,
când Memento Group, care deþine
touroperatorul Christian Tour, a
cumpãrat de la Aegean Airlines - cel
mai mare jucãtor din regiune în acest
sector - partea majoritarã de acþiuni a
companiei AnimaWings, fondatã în
2019. Astfel, AnimaWings a devenit
o companie aerianã 100% româneas-
cã, ce opereazã atât zboruri regulate,
cât ºi chartere, pe rute interne ºi in-
ternaþionale. n

Numãrul turiºtilor strãini pe piaþa noastrã a crescut,
anul trecut, cei mai mulþi vizitatori venind din
Germania, Italia, Israel, Statele Unite ale Americii,
Regatul Unit, Spania, Ungaria, Franþa, Ucraina ºi
Polonia, potrivit Ministerului Economiei, Digitalizãrii,
Antreprenoriatului ºi Turismului (MEDAT).

Bogdan Ivan, ministrul de resort, a declarat, recent:
"Odatã cu aderarea completã la Spaþiul Schengen ºi
cu simplificarea procedurilor la 1 ianuarie 2025, vom
putea consolida creºterea numãrului turiºtilor strãini
în România. Ne vom concentra ºi în acest an pe mãsuri
concrete, menite sã sprijine atât antreprenoriatul în
turism, cât ºi dezvoltarea unor destinaþii atractive ºi
competitive. Vom folosi instrumente digitale pentru
creºterea vizibilitãþii destinaþiilor. Totodatã, vom
continua sã participãm la târgurile internaþionale de
profil pe cele mai importante pieþe ºi sã încurajãm
înfiinþarea Organizaþiilor de Management al
Destinaþiei".

Anul trecut, þara noastrã a fost prezentã, prin MEDAT,
la 14 târguri internaþionale de turism. Cele mai
vizitate zece destinaþii din România, în 2024, pe judeþe,
au fost Municipiul Bucureºti, Constanþa, Braºov, Cluj,
Prahova, Bihor, Sibiu, Suceava, Vâlcea ºi Mureº.

EMILIA

OLESCU
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AVIATIE

“AnimaWings - provocarea vieþii
noastre, care urcã pe cer inima

româneascã, în trei culori”
(Interviu cu Cristian Pandel, Chairman of the Board Memento Group)

Reporter: AnimaWings, cel mai
mic ºi foarte aproape de suflet copil al
vostru, se anunþã a fi un copil de exce-
lenþã, la înãlþime…

Cristian Pandel: AnimaWings
este proiectul vieþii noastre, deoarece
sã faci aviaþie nu este un lucru simplu
ºi mulþi oameni viseazã sã zboare.
Inclusiv numele AnimaWings spune
acest lucru - Anima înseamnã suflet,
iar logo-ul nostru este o inimã, aºa cã
putem spune “zbori cu suflet”, “zbori
cu Anima” sau “zbori cu inima”. Este
un joc de cuvinte, dar acest lucru ex-
primã. Am pus foarte multã energie,
emoþie ºi multã muncã pentru a realiza
acest proiect. Nu este un proiect idea-
list, este unul necesar pentru România,
un proiect strategic atât pentru þarã, cât
ºi pentru grupul nostru, în calitatea pe
care o avem de cel mai mare turopera-
tor ºi având toatã zona de travel ºi de
chartere foarte bine dezvoltatã. Dacã
dorim sã creºtem turismul în România
ºi conectivitatea între marile oraºe din
þarã sau între regiuni noi, atunci avem
nevoie de autostrãzi. Avem autostrãzi-
le rutiere, dar acestea consumã timp,
iar noi suntem în epoca vitezei. ªi
atunci construim autostrãzi aeriene.
De exemplu, din Bucureºti pânã la
Oradea ajungi în 35 de minute cu acest
avion jet - pentru cã noua noastrã aero-
navã este una de ultimã generaþie, o bi-
juterie în aviaþie - ºi poþi ajunge la Fe-
lix în alte 15-20 de minute cu transfer,
deci într-o orã eºti într-un hotel balneo,
pe care înainte îl accesai în 12 ore, cu
maºina.

Reporter: Ne poþi spune mai multe
despre acest nou model de avion, pe
care tocmai l-aþi adus pe piaþa noastrã?

Cristian Pandel: Este vorba despre
Airbus A 220-300. Vorbim despre cel

mai nou avion din piaþã, un avion
“green”, prietenos cu mediul, care are
cu 25% mai puþine emisii de carbon ºi
care polueazã fonic cu 52% mai puþin.
Avionul este nou în aceastã schemã
mondialã. Nu este foarte cunoscut, dar
este cel mai eficient din clasa lui.
Aeronava dispune de 137 de locuri,
dintre care 12 la business class ºi 35 la
clasa premium.

Este cel mai versatil pentru zboruri-
le interne, pentru cã atinge segmentul
oamenilor de business, are o capacita-
te pentru bagaje foarte bunã, fiecare
scaun are USB ºi USB C, pentru
telefon ºi pentru tabletã.

Clasa de business este aceea clasi-
cã, cu câte douã scaune pe fiecare din-
tre cele douã rânduri; practic, vorbim
de douã fotolii. Avem catering la busi-
ness, cu trei tipuri de meniu create de
un cunoscut chef din Bucureºti. Prin-
tre avantajele de la business class se
numãrã accesul cu douã bagaje ºi
check-in online inclus.

Urmãtoarele scaune - ºapte rânduri
cu câte cinci scaune fiecare (douã pe
un rând ºi trei pe un rând) - fac parte
din clasa premium. Aici avem un spa-
þiu la picioare mai mic decât la busi-
ness class, dar mai mare decât cel de la
ultimele scaune din avion, au tetiere
speciale pentru cap ºi au troler inclus
în bilet. Alegerea locului este gratuitã.

A treia clasã de scaune - economy -
include trolerul de mânã ºi alegerea lo-
cului. Scaunele sunt similare, distanþa
dintre ele este puþin mai micã în ulti-
mele rânduri, dar net superioarã faþã
de cea pe care o oferã avioanele ce
aparþin companiilor low cost.

Primele douã aeronave cumpãrate
de AnimaWings în decembrie sunt
alocate curselor interne, pentru pro-

iectul “Unim România”.
Pânã în vara anului viitor urmeazã

sã mai soseascã zece aeronave Airbus
A220-300 (patru în acest an ºi ºase în
2026), astfel încât ºi rutele pe care
opereazã AnimaWings cu avioane de
acest tip se vor înmulþi.

Reporter: Care este segmentul de
preþ pe cursele interne, cu acest avion?

Cristian Pandel: Preþurile sunt ex-
traordinar de bune, având în vedere
consumul redus al aeronavei, numãrul
de locuri ºi toate serviciile pe care le
oferim la bordul acestui avion. Bilete-
le de avion pe cursele interne costã de
la 25 de euro pe sens ºi cresc în funcþie
de ce servicii alegi, ajungându-se la o
medie de 80-100 de euro, ceea ce nu
este foarte mult dacã iei în calcul cât ai
cheltui în 12 ore cu maºina, incluzând
carburantul ºi douã mese, ca sã nu mai
spunem cã nu mai pierzi o zi întreagã,
nu mai ajungi obosit etc.

Reporter: În altã ocazie, ai afirmat
cã AnimaWings vrea sã aducã o alter-
nativã la low cost, nu concurenþã în
piaþa aviaþiei, sã fie o companie smart.
Care este diferenþa între low cost ºi
smart cost?

Cristian Pandel: Diferenþele de
preþ pot fi de maxim 10-20 de euro la
un bilet, adicã în loc de 250 de euro, un
bilet poate costa 270 de euro. Aceastã
diferenþã de 20 de euro, per total, în-
seamnã foarte mult în aviaþie, dar pen-
tru client nu este atât de mult. Pentru
aceºti 20 de euro, însã, handicapul pe
care îl are un low cost este major, din
perspectiva clientului. La Anima-
Wings, turiºtii au din start bagajul de
mânã ºi trolerul de cabinã incluse în
preþ, precum ºi alocarea locului în
avion ºi posibilitatea sã-ºi pre-coman-
de cateringul, iar la bord avem o varie-

tate mare de produse. La aceastã aero-
navã poate fi fãcut upgrade pentru lo-
curile de la business. Spuneam cã
avionul Airbus A220-300 este unul de
ultimã generaþie, cu un grad ridicat de
confort la picioare ºi o luminozitate
deosebitã, fiind dotat cu cele mai mari
ferestre din industrie.

Eu cred ca era low cost s-a termi-
nat, nu mai suntem în perioada în care
plãteam preþuri mici ºi ca sã benefi-
ciem de ele renunþam la diferite servi-
cii. Acum nu mai sunt preþuri atât de
mici, iar în avioanele companiilor
low cost este foarte mult disconfort -
spaþii mici, fãrã bagaje de cabinã,
temperaturã foarte scãzutã etc. Nu
cred cã acesta este viitorul. Eu nu sunt
adeptul luxului, dar trebuie sã avem
un confort decent când plecãm într-o
cãlãtorie.

Reporter: Ce target de turiºti þin-
teºte AnimaWings?

Cristian Pandel: Pentru cã avem
clasa business ºi clasa premium ºi
având în vedere eleganþa pe care o ofe-
rim cu catering business, catering ve-
gan, catering fãcut de un chef de la noi
foarte cunoscut, cu reinterpretarea
unor meniuri româneºti pentru zona de
aviaþie, ne vom adresa ºi clienþilor bu-
siness, care pot merge la Oradea, de
exemplu, sã aibã o întâlnire de afaceri
ºi sã se întoarcã seara, fãrã sã mai chel-
tuiascã bani pe o noapte de cazare ºi
economisind timp. De asemenea, þin-
tim zona de leisure, de vacanþe ºi bi-
neînþeles zona liberã - vizitele la rude
ºi la prieteni.

Practic, unim România atât econo-
mic, din punct de vedere business, in-
vestiþii, cât ºi pe plan social. Acesta
este obiectivul principal al
AnimaWings.

Reporter: Câte avioane va avea
compania, în total, în flota sa?

Cristian Pandel: Probabil cã flota
noastrã va fi formatã din 12 aeronave
A 220-3000, cu 137-148 de locuri ºi
ºase aeronave Airbus 320 în configu-
raþie de 180 de locuri.

Diferenþa dintre cele douã tipuri de
avioane este cã cele ºase Airbus 320
sunt aeronave clasice, de capacitate
mare, pe care le folosim pentru zboru-
rile charter, fiind full economy.

Reporter: Care sunt posibilitãþile
pentru achiziþionarea biletelor?

Cristian Pandel: Pentru rezervãri,
biletele noastre se gãsesc pe site-ul
animawings.com, la cel mai bun preþ,
ºi recomand rezervarea direct pe site
cu cardul. Evident, pot fi fãcute rezer-
vãri ºi prin agenþiile noastre. Mai exis-
tã ºi variante pe site-urile mari de re-
zervãri ºi inclusiv în GDS (n.r. Global
Distribution Systems), dar preþul este
mai mare în acest caz.

Reporter: Unde vezi AnimaWings
peste câþiva ani?

Cristian Pandel: AnimaWings va
deveni o companie strategicã. Va crea
hub-ul de la Bucureºti, conectând toa-
te regiunile, iar de acolo vom face le-
gãtura cu toate capitalele ºi marile
oraºe europene, dacã ne ajutã Dumne-
zeu, în urmãtorii ani. Este un produs
clasic - nu low cost, iar aici nu mã refer
la cost, ci la calitate, care nu este redu-
sã. Avem un preþ bun ºi oferim servicii
extraordinare.

Reporter: Ce provocãri preconi-
zezi cã vã aºteaptã în aceastã aven-

turã?
Cristian Pandel: În primul rând, ca

orice brand românesc care încearcã sã
intre în liga mare, ne vom lovi de capi-
talul strãin ºi de uºurinþa cu care finan-
þarea, politicul nostru, funcþionarii
noºtri, autoritãþile de control sunt mult
mai îngãduitoare cu brandurile strãine
decât cu cele româneºti. Nu am întâlnit
pânã acum acest fenomen, dar am o te-
mere aici. Eu solicit direct funcþionari-
lor publici, autoritãþilor sã ajute pro-
iectul, pentru cã este un proiect pentru
noi toþi.

În ultima vreme, cu tot ceea ce se
întâmplã pe scena politicã, am obser-
vat o oarecare teamã de a vorbi despre
naþionalism, desptre patriotism, des-
pre România, sau, mai rãu, despre
Dumnezeu, dar eu nu sunt de aceeaºi
pãrere, eu cred cã trebuie sã ne asu-
mãm identitatea noastrã. Comunitatea
noastrã îºi doreºte sã facã ºi ceva local.
De exemplu, mâncarea de la bordul
AnimaWings prezintã, din punct de
vedere culinar, România. Faptul cã pe
avioanele noastre scrie, în englezã, ca
sã înþeleagã toatã lumea, “The heart of
Romania” este un alt exemplu în acest
sens.

Am vãzut recent un filmulet în care,
la Olimpiadã, gimnastele noastre ocu-
pau locurile 1, 2 ºi 3 de pe podium. ªi
când cânta tricolorul se ridica drapelul
nostru de pe toate cele trei locuri. Poþi
sã nu rãmâi mut la o astfel de scenã? Sã
nu simþi cã-þi vibreazã inima când vezi
acest lucru?

(continuare în pagina 3)

A
nimaWings este corolarul Christian Tour, dupã cum afir-

mã Cristian Pandel, Chairman of the Board Memento

Group (care deþine cele douã companii). Fondatorul

agenþiei de turism ne-a spus, cu emoþie în glas, cã el,

împreunã cu fratele sãu, Marius Pandel, considerã cã

AnimaWings este proiectul vieþii lor: “Numele AnimaWings spune

acest lucru - Anima înseamnã suflet, iar logo-ul nostru este o inimã,

aºa cã putem spune «zbori cu suflet», «zbori cu Anima» sau «zbori

cu inima». Bineînþeles cã este un proiect provocator, care aº putea

spune chiar cã ne sperie, dar acest lucru nu este ceva rãu. Dacã nu

ai teamã cã poþi greºi, atunci nu vei fi foarte atent ºi concentrat pe

ceea ce faci. AnimaWings va fi o provocare atât pentru noi, cât ºi

pentru români, pe care îi rugãm sã încerce acest nou serviciu ºi sã

ne ajute sã urcãm pe cer inima româneascã, în trei culori”.

Obiectivul principal al AnimaWings este sã uneascã România atât

economic, cât ºi din punct de vedere business, investiþii ºi pe plan

social, ne-a precizat Cristian Pandel, în cadrul unui amplu interviu

realizat chiar la bordul celei mai noi aeronave din industrie - un Airbus

A220-300, pe care AnimaWings îl opereazã.

Compania româneascã de zbor AnimaWings intenþioneazã sã lanseze

o alternativã la zborurile private, ne-a dezvãluit, recent, în exclusivita-

te, Marius Pandel, acþionar al societãþii. Marius Pandel ne-a precizat:

“Sunt foarte mulþi clienþi, oameni cu bani, care doresc zboruri private,

iar traficul este extrem de redus între România ºi alte destinaþii, ceea

ce creºte exponenþial preþul unei astfel de curse. De ce? Pentru cã

avionul pleacã la Nisa, de exempu, cu persoana respectivã ºi trebuie sã

se întoarcã gol, dupã care, peste câteva zile, zboarã tot gol înapoi la

Nisa ºi se întoarce cu turistul care a solicitat serviciul de «private».

Toatã aceastã procedurã conduce la un preþ exorbitant pentru un zbor

privat, care înseamnã 8-10 locuri dintr-un avion. Noi dorim sã oferim

posibilitatea de a închiria cabina business class, adicã întreaga cabinã,

indiferent câte persoane doresc sã zboare privat. Sunt 12 locuri la cla-

sa business, se trag perdeluþele, ai intimidate totalã ºi nu este nevoie

sã închiriezi un întreg avion pentru cursa respectivã. Vorbim despre un

nou serviciu în piaþã. Diferenþa de preþ este la mai puþin de 50% faþã de

preþul pentru un avion închiriat în totalitate care face zborul dus-întors.

Dar dacã face douã zboruri dus-întors probabil cã preþul oferit de Ani-

maWings iese la circa 25-30% din preþul pentru un «private». Aºadar,

persoanele care au o imagine ºi vor sã cãlãtoreascã în intimitate urcã

ultimele în avion, la business class, coboarã primele, vor avea o

maºinã specialã care le preia ºi, astfel, pot cãlãtori doar cu prietenii, fa-

milia, cunoºtinþele cu care doresc sã cãlãtoreascã”.

Marius Pandel ne-a mai spus cã turiºtii care închiriazã cabina pot co-

manda de dinainte ce meniu doresc sã primeascã în avion, ce bãutu-

rã, cu alte cuvinte îºi pot personaliza serviciile de la bord înainte de

cãlãtorie.

Acest serviciu de “private” poate fi efectuat, de moment, la Paris,

Larnaca, Stokolm, cele mai interesante destinaþii pentru acest pro-

dus fiind, în opinia reprezentantului AnimaWings, Ibiza ºi Nisa. n



ESTIVAL

“În 2024 am realizat cel mai
mare exit din turismul românesc”

(Interviu cu ªtefan Necula, directorul agenþiei Litoralulromanesc.ro)

Reporter: Cu ce rezultate aþi înche-
iat anul trecut?

ªtefan Necula: Litoralulroma-
nesc.ro rãmâne liderul vacanþelor la
Marea Neagrã, iar cifrele obþinute în
2024 confirmã acest lucru. Am reuºit
sã ajungem la o valoare totalã a rezer-
vãrilor de 54 milioane de euro, iar prin
intermediul agenþiei noastre, peste
270.000 de turiºti ºi-au rezervat seju-
ruri în staþiunile autohtone de litoral.
În felul acesta, continuãm trendul
ascendent ºi rezultatele bune care
ne-au ºi adus în atenþia unui companii
importante din Polonia, care a decis sã
achiziþioneze compania, astfel cã în
2024 am realizat cel mai mare exit din
turismul românesc, proces care se va
încheia la finalul lunii martie anul aces-
ta. Având în portofoliu un singur tip de
produs - respectiv vacanþe pe litoralul
românesc - existã o sezonalitate a ofer-
telor pe care le promovãm. De la înce-
putul lunii octombrie ºi pânã în aprilie
avem campania Înscrieri Timpurii
(Early Booking), cu diferite praguri de
reduceri maxime. Trebuie menþionat
cã e o campanie care a devenit foarte
popularã în rândul turiºtilor români,
care îºi fac planurile de vacanþã din
timp, ºtiind cã prin oferta Early Boo-
king pot beneficia de reduceri substan-
þiale ºi de alte avantaje. De asemenea,
sunt ”vânate” ofertele pe care le lan-
sãm la Târgul de Turism Online, pe
care îl organizãm în luna februarie, ºi
de Black Friday (campanie care are
loc în noiembrie). În timpul sezonului
estival, promovãm ºi ofertele “Last
Minute” pentru turiºtii care nu au
reuºit sã îºi rezerve din timp un sejur

pe litoral.
Reporter: Ce proiecte pregãtiþi

pentru acest an?
ªtefan Necula: Vom continua sã

aducem în portofoliu ºi mai multe uni-
tãþi de cazare de pe litoralul nostru,
astfel încât sã le punem la dispoziþie
turiºtilor o gamã variatã din care sã
aleagã - de la apartamente ºi vile la
hoteluri de lux. În acelaºi timp, conti-
nuãm procesele de automatizare pen-
tru cã este obligatoriu sã þinem pasul
cu timpurile pe care le trãim.

Reporter: Cu ce noutãþi vã veþi pre-
zenta la Târgul de Turism Online?

ªtefan Necula: Pentru Târgul de
Turism Online - în cadrul cãruia
turiºtii interesaþi de o vacanþã pe litora-
lul românesc pot face rezervãri din
confortul casei lor, pentru cã tot ce tre-
buie sã facã e sã acceseze site-ul nostru
(pentru rezervãri 100% online) sau sã
discute cu colegii din call-center - pre-
gãtim extra-discounturi. Practic, pe
lângã reducerile din cadrul campaniei
de Early Booking, oferim aceste ex-
tra-discounturi, ceea ce înseamnã cã,
pe perioada târgului (19-23 februarie),
vor fi unele dintre cele mai mari disco-
unturi din an. În plus faþã de ediþia de
anul trecut a târgului, avem cu 50% mai
multe oferte tarifare de la unitãþile de
cazare, ceea ce se traduce printr-o va-
rietate mai mare de servicii hoteliere.

Reporter: Din ce zonã vin cele mai
multe cereri de vacanþã ºi pentru ce
staþiuni, în general?

ªtefan Necula: Bucureºtiul deþine
o pondere semnificativã - proximita-
tea faþã de zona de litoral a þãrii, dar ºi
puterea de cumpãrare a locuitorilor

Capitalei fac ca un procent însemnat
din totalul turiºtilor de pe la Marea Ne-
agrã sã fie din Bucureºti. Marile centre
urbane, precum Cluj-Napoca, Timi-
ºoara, Iaºi ºi Braºov contribuie, de ase-
menea, la numãrul total de turiºti care
ajung pe litoralul românesc.

Staþiunile preferate sunt Eforie
Nord ºi Mamaia, aflate ”umãr la
umãr” în clasament. Eforie Nord a cre-
scut foarte mult în ultimii ani, e o sta-
þiune care a ”înflorit” - multe unitãþi de
cazare au fost renovate, existã variante
de pachete all inclusive, ceea ce a trans-
format-o într-o destinaþie cãutatã mai
ales de cãtre familiile cu copii. În top
trei intrã Neptun-Olimp, o altã zonã
care a trecut prin transformãri benefi-
ce în ultimii ani - lãrgirea plajelor, ho-
teluri renovate, produse diversificate,
evenimente ºi zone de petrecere a tim-
pului liber.

Reporter: Ce oferte aveþi pentru
Sãrbãtorile Pascale ºi pentru vacanþa
de varã?

ªtefan Necula: Cu toate cã, oficial,
startul sezonului estival se dã la 1 Mai,
o parte dintre hotelierii de pe litoral se
pregãtesc sã deschidã mai devreme
pentru turiºtii care vor sã petreacã Sãr-
bãtorile Pascale la malul mãrii. Oferte-
le înseamnã pachete complexe, ce in-
clud ºi evenimente tematice, ºi mese
festive cu bucate tradiþionale, nu doar
cazare, iar raportul calitate-preþ este
foarte avantajos.

Pentru vacanþa de varã - pentru care
promovãm oferte încã din luna oc-
tombrie a anului trecut - avem deja
reduceri speciale prin Înscrieri Timpu-
rii, cum am menþionat anterior. În ega-
lã mãsurã, pregãtim, împreunã cu par-
tenerii noºtri hotelieri, ºi reduceri spe-
ciale în perioadele de extra-sezon, cu

servicii suplimentare faþã de sezonul
anterior.

Reporter: Cum vã afecteazã mãsu-
rile fiscale adoptate la finalul anului
trecut?

ªtefan Necula: În ceea ce priveºte
impozitarea mai mare pentru mi-
croîntreprinderi, mulþi dintre operato-
rii din turism funcþioneazã ca mi-
croîntreprinderi, iar modificãrile fi-
scale înseamnã automat o povarã fi-
scalã mai mare. Cel mai probabil, ace-
ste schimbãri se vor reflecta în reduce-
rea fondurilor alocate pentru investiþii
ºi modernizãri. În ceea ce priveºte
creºterea salariului minim, deºi este o
mãsurã pozitivã pentru angajaþi, a de-
terminat costuri operaþionale mai mari
pentru hoteluri, restaurante ºi agenþii
de turism, care s-au reflectat în preþuri-
le serviciilor oferite.

Privind în ansamblu, credem cã una
dintre consecinþe va fi o uºoarã scãde-
re a cererii pentru vacanþe pe litoralul
românesc, în contextul în care mulþi
turiºti au început sã compare mai atent
preþurile ºi sã se orienteze ºi cãtre alte
destinaþii, inclusiv cele externe.

Reporter: În ce mãsurã este afectat
turismul românesc de tot contextul
macroeconomic ºi politic din þarã ºi ce
aºteptãri aveþi de la acest an?

ªtefan Necula: Ca de obicei, aºtep-
tãrile noastre sunt realiste. ªtim cã ur-
meazã un an plin de provocãri, iar con-
textul - atât economic, cât ºi politic -
poate afecta turismul în ansamblu, nu
doar pe cel de litoral. Ceea ce este si-
gur în momentul de faþã este cã anul a
început bine pentru noi, ca agenþie de
turism, cu o creºtere a rezervãrilor de
peste 20% comparativ cu aceeaºi pe-
rioadã a anului trecut. Este clar cã
românii sunt interesaþi sã vinã pe lito-
ralul românesc, e un interes tot mai
crescut pentru produse ºi cazãri de ca-
litate, iar preocuparea noastrã con-
stantã este sã þinem cont de fe-

edback-urile primite ºi sã îmbunãtãþim
relaþia cu clienþii noºtri. Este îmbucurã-
tor faptul cã mulþi din cei care rezervã
un sejur prin intermediul agenþiei noa-
stre revin ulterior pentru noi rezervãri,
ceea ce înseamnã cã, pe de o parte, gã-
sesc ofertele pe care le cautã ºi, pe de
altã parte, ºtiu cã se pot baza pe experti-
za consultanþilor noºtri de turism.

E importantã pentru noi ºi relaþia pe
care am reuºit sã o construim pe plan
local cu partenerii noºtri hotelieri, în
baza cãreia putem sã concepem cele
mai atractive oferte cu un raport calita-
te-preþ pe mãsura aºteptãrilor clienþi-
lor noºtri.

Dupã cum spuneam, activitatea no-
astrã, a celor care lucrãm în turism,
este afectatã de factori externi, care nu
au legãturã cu domeniul nostru. De
aceea, orice mãsurã de naturã politicã
sau economicã se reflectã în apetitul
oamenilor de a cãlãtori ºi în bugetele
pe care le alocã pentru vacanþe. Este
greu de prezis care va fi impactul con-
textului macroeconomic ºi politic asu-
pra turismului românesc în 2025, pen-
tru cã existã multe necunoscute. Cine
putea sã prevadã la începutul anului
2020 pandemia de coronavirus, care a
afectat turismul la nivel global? Sau
rãzboiul din Ucraina, care a început în
februarie 2022 ºi care, evident, ne-a
afectat? Cert este cã, dupã pandemie,
turismul ºi-a revenit, însã menþinerea
trendului ascendent depinde în mare
mãsurã de evoluþia contextului macro-
economic ºi politic.

Din punctul nostru de vedere, dacã
România ºtie sã îºi joace bine cartea,
poate deveni o destinaþie atractivã ºi
competitivã la nivel global. Prea mult
timp ne-am concentrat pe turismul do-
mestic, deºi avem toate atu-urile pen-
tru a atrage turiºti de pe alte pieþe, cu
tot ceea ce putem oferi, inclusiv va-
canþe pe litoral.

Reporter: Mulþumesc! n

AVIATIE

A
genþia turisticã Litoralulromanesc.ro a fost achiziþionatã, anul
trecut, de o companie polonezã, tranzacþia urmând sã fie fina-
lizatã la sfârºitul lunii martie 2025, ne-a spus, într-un interviu,
ªtefan Necula, directorul agenþiei, care susþine cã, astfel, a
fost realizat cel mai mare exit din turismul românesc.

“AnimaWings - provocarea vieþii noastre, care
urcã pe cer inima româneascã, în trei culori”

(Interviu cu Cristian Pandel, Chairman of the Board Memento Group)

(urmare din pagina 2)
Reporter: Care este feadback-ul

autoritãþilor la apelul vostru de a vã fi
aproape?

Cristian Pandel: Avem deschidere
în zona administrativã, toatã lumea
zâmbeºte ºi apreciazã proiectul, direc-
torul aeroportului de la Cluj era bucu-
ros când am discutat. Dorinþa mea este
sã reuºim sã facem business, sã facem
bani pe care sã-i reinvestim ºi sã
creºtem aceastã companie.

Reporter: Care sunt cursele pe care
vom întâlni noile aeronave Anima-
Wings?

Cristian Pandel: Din martie vor
începe cursele regulate care mai sunt
de lansat în 2025 - cãtre Paris, pe aero-
portul din Charles du Gaule;pe Larna-
ca (Cipru) - de trei ori pe sãptãmânã; la
Nisa (trei frecvenþe pe sãptãmânã).
Zburãm deja regulat pe Dubai, cu
douã frecvenþe pe sãptãmânã, pe Mar-
rakesh (douã zboruri sãptãmânale), pe
Ibiza (douã frecvenþe pe sãptãmânã) ºi
avem, evident, zborurile hibrid (char-

tere ºi regulate) în Grecia, Spania (Te-
nerife, Gran Canaria, Las Palmas,
Mallorca ºi Ibiza) etc.

Zborurile interne operate cu noile
aeronave AnimaWings au început cu
ruta Bucureºti-Cluj, inauguratã în 15
ianuarie ºi care are opt frecvenþe pe
sãptãmânã. Urmeazã sã lansãm plecã-
rile cãtre Oradea ºi Iaºi, iar din toamnã
venim cu zboruri spre Timiºoara, Baia
Mare ºi Suceava, întregind conexiuni-
le pe toate oraºele mari ºi regiunile im-
portante din România. De asemenea,
vom începe ºi zborurile cãtre alte mari
capitale ºi cu siguranþã vom lansa zbo-
rurile în Tel Aviv (Israel), dacã Dum-
nezeu ajutã sã se facã pace.

Reporter: Cu ce rezultate financia-
re a încheiat compania anul trecut?

Cristian Pandel: În 2024, deºi nu
am avut foarte multã operare, având li-
mitare pe flotã, compania a terminat
pe plus. Investiþiile, la aceastã orã,
sunt foarte mari ºi toate sunt fãcute din
surse proprii pânã acum, dar avem ºi
finanþare de la douã bãnci pentru ur-

mãtoarea perioadã de dezvoltare ºi ca
backup.

Primele zboruri cu noile aeronave
au avut un grad de încãrcare de
50-60%, ceea ce este uimitor, pentru
cã ne eºteptam la circa 20%, iar dupã
ce am început primele curse vânzarea
a crescut de zece ori.

Reporter: AnimaWings va com-
pleta foarte frumos activitatea Chris-
tian Tour...

Cristian Pandel: Christian Tour
este tatãl ºi mama AnimaWings, dar
acum Anima o sã-l ajute pe Christian
Tour sã devinã ºi mai calitativ. Prac-
tic, pe zona de vacanþe, am lansat di-
vizia Premium Charter ºi vom folosi
aceste avioane noi ºi pe cele care vor
veni. Pe lângã faptul cã aeronavele
sunt noi, vom avea activãri la bord
care la chartere nu existã. Clienþii
noºtri de pe premium charter, care va
fi lansat din martie, vor trãi o expe-
rienþã unicã.

Modul în care îþi începi cãlãtoria dã
tonul dispoziþiei pentru întreaga va-
canþã. Turiºtii sunt tot mai atenþi la
confortul lor, la modul în care sunt tra-
taþi, au devenit tot mai sofisticaþi ºi se-
lectivi în alegerile lor ºi ne bucurã cã
putem, prin compania noastrã aerianã
100% româneascã AnimaWings, sã le
oferim o experienþã premium comple-

tã. Oamenii au fost învãþaþi, pânã
acum, ca atunci când pleacã în vacanþã
se fie stresaþi cã poate nu pleacã avio-
nul la timp, ori bagajul este prea mare
etc. Consider cã este momentul ca ºi
cãlãtoria în sine sã fie o plãcere, iar va-
canþa sã înceapã încã de când plecãm
de acasã.

Printre altele, noul serviciu oferã
posibilitatea cãlãtorilor sã ia parte la
diverse concursuri cu premii, pentru
copii ºi adulþi. În ceea ce priveºte ser-
viciul de masã de la bordul curselor
premium charter, turiºtii se vor putea
bucura de o experienþã culinarã unicã
ºi personalizatã, având posibilitatea de
a-ºi comanda în prealabil, contra-cost,
un meniu gourmet realizat de un chef
renumit din România, special pentru
cursele AnimaWings. Cei mici vor
avea propria zonã personalizatã de
check-in în aeroport, iar la bord - o va-
rietate de activitãþi, jocuri ºi obiecte
personalizate cu destinaþia sau cu ma-
scotele Suri Club. Nu în ultimul rând,
copiii care au ziua de naºtere în data
zborului ºi-o pot sãrbãtori la bord.

Este un produs unic care aduce o ex-
perienþã nouã de cãlãtorie, iar, pe lângã
surprizele pe care le vom oferi la bordul
avionului, la aterizare turiºtii sunt
aºteptaþi de ghizii noºtri. Aproape în
toate destinaþiile pe care le operãm -

Turcia, Grecia, Spania, Egipt - avem
agenþiile noastre proprii la destinaþie,
cu ghizii noºtri, astfel încât turiºtii nu
mai au stresul vizitelor sau al eventua-
lelor incidente. Diferenþa dintre noi ºi
un site de rezervãri este cã noi repre-
zentãm, practic, consilierul turistului
pe timpul vacanþei ºi suntem la dispozi-
þia sa.

Reporter: Ai început afirmând cã
AnimaWings este proiectul vieþii
voastre, dupã ce 28 de ani aþi trãit pen-
tru Christian Tour...Cum este posibil
acest lucru?

Cristian Pandel: Practic, Anima-
Wings este un corolar al Christian Tour.
Ceea ce facem acum a fost construit de
Christian Tour. Bineînþeles cã este un
proiect provocator, care aº putea spune
chiar cã ne sperie, dar acest lucru nu este
ceva rãu. Dacã nu ai teamã cã poþi greºi,
atunci nu vei fi foarte atent ºi concentrat
pe ceea ce faci. AnimaWings va fi o
provocare atât pentru noi, cât ºi pentru
români, pe care îi rugãm sã încerce acest
nou serviciu ºi sã ne ajute sã urcãm pe
cer inima româneascã, în trei culori.

Reporter: Mulþumesc! n

La începutul anului trecut, Memento Group a cumpãrat de la Aege-
an Airlines - cel mai mare jucãtor din regiune în acest sector - par-
tea majoritarã de acþiuni a companiei AnimaWings, fondatã în
2019.
În ocazia tranzacþiei, Cristian Pandel ne-a declarat: “Pentru a învãþa
cum se fac lucrurile cu succes în aceastã industrie, ne-am asociat
cu colegii de la Aegean, care sunt printre cei mai buni în domeniu din
regiunea noastrã, ºi am învãþat foarte mult în ultimii trei ani, atât din
punct de vedere operaþional, cât ºi în ceea ce priveºte procesul de
lucru, echipele, trainingul ºi multe altele. Când am fondat Anima-
Wings era doar un proiect, acum, la cumpãrare, este o companie
care opereazã de aproape cinci ani, cu foarte mulþi pasageri, care au

cãlãtorit ºi au fost mulþumiþi de serviciile de calitatã înaltã. Este o
companie cu infrastructurã, echipã, sisteme, proceduri ºi protocoa-
le de siguranþã. Evident cã acest lucru a presupus ºi presupune în
continuare ºi runde foarte mari de investiþii, de care suntem
conºtienþi. Vorbim de cifre cu ºapte zero-uri pe care le-am investit în
acest proiect, iar investiþia a fost gradualã. Tot ceea ce s-a fãcut
pânã acum a fost doar investiþie în AnimaWings, nu beneficiu. Pe
parcurs s-a majorat capitalul, iar acum pornim de la un capital pozi-
tiv. În urmãtoarea fazã vom investi activ, pentru susþinerea Anima-
Wings ºi pentru creºterea cotei de piaþã. Ne dorim ca aceastã com-
panie sã fie un proiect românesc bazat pe calitate, care sã punã
România pe harta turisticã ºi de aviaþie”. n

Comandant AnimaWings: “Aeronava Airbus A220-300 reprezintã
vârful tehnologiei la ora actualã ºi avem privilegiul sã aprofundãm
acest lucru. Modul în care este proiectatã pentru piloþi menþine ca-
racteristicile de a fi aviator”. n
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“Turismul românesc are nevoie
de un buget de promovare

de 30 milioane euro”
(Interviu cu Alin Burcea, preºedintele ANAT)

Reporter: Cum au încheiat opera-
torii din turism anul trecut ºi ce estimã-
ri aveþi pentru 2025?

Alin Burcea: 2024 a fost asemãnã-
tor anului trecut. Nu a fost un an extra-
ordinar, însã s-a înregistrat o creºtere
uºoarã.

Reporter: Cum vor fi afectate
companiile din turism de mãsurile de
fiscalitate adoptate la finalul anului
trecut în Ordonanþa Trenuleþ?

Alin Burcea: Nu cred cã sunt pre-
mise sã meargã prost, pentru cã, dacã

stãm totuºi sã ne gândim, nu a scãzut
niciun salariu. Ok, nu vor mai fi
creºteri, este evident. Vãd cã se plani-
ficã la Ministerul de Finanþe o creºtere
de 2,5% ºi eu zic cã suntem în parame-
tri ºi românii pot sã-ºi facã vacanþele.
Pe de altã parte, aºa cum am anunþat
public, în pofida promisiunilor repeta-
te ale primului ministru cã fiscalitatea
nu va creºte, Guvernul introduce acum
o nouã majorare a impozitului pe divi-
dende, de la 8% la 10%, dupã ce acesta
a fost recent crescut de la 5% la 8%.

Aceastã mãsurã este o dublã impozita-
re - profitul companiilor este deja ta-
xat, iar dividendele, care reprezintã

sursa de venit a investitorilor, sunt din
nou supuse impozitãrii.

De-a lungul anilor, acest impozit a

crescut progresiv, de la 5% într-un
context economic stabil în 2016, pânã
la 8% în 2023, iar acum la 10%. Este o
supraimpozitare care afecteazã tocmai
pe cei ce produc valoare ºi contribuie
substanþial la bugetul de stat.

Reporter: Ce mãsuri ar fi necesare
pentru creºterea turismului românesc?

Alin Burcea: Categoric, un buget
anual de promovare mult mai mare, de
30 de milioane de euro. Sprijinirea
concretã a incoming-ului, prin prima
de incoming, ºi alte mãsuri. Plus o le-
gislaþie fiscalã care sã sprijine mediul
de afaceri ºi care sã nu se schimbe de la
an la an.

Reporter: Ce proiecte îºi propune
sã lanseze ANAT în acest sens?

Alin Burcea: ANAT are mai multe
proiecte, în special legislative, dar ele
nu se pot realiza decât dacã la condu-
cerea ministerului de profil vom avea
un secretar de stat din industria turi-
smului. Altfel, ºansele de a realiza
ceva sunt foarte mici. România este
una dintre cele mai slab promovate de-
stinaþii turistice din Europa. Lipsa
unui fond naþional de promovare, ab-
senþa participãrii la târguri internaþio-

nale ºi o legislaþie învechitã au condus
la o competitivitate redusã a þãrii pe
piaþa globalã a turismului. În timp ce
multe alte state investesc masiv în pro-
movare ºi infrastructurã, România
continuã sã rãmânã în urmã, cu un nu-
mãr insuficient de turiºti strãini ºi cu o
industrie subdezvoltatã. Este vital ca
poziþia de secretar de stat responsabil
cu turismul sã fie ocupatã de un profe-
sionist cu experienþã directã în indu-
strie. Este esenþial ca aceastã funcþie sã
fie deþinutã de o persoanã care înþelege
în profunzime problemele agenþiilor
de turism, ale industriei HORECA, ale
investitorilor ºi ale tuturor actorilor
implicaþi în acest domeniu. Numirea
unui lider fãrã expertizã în turism ar
perpetua haosul administrativ ºi lipsa
de viziune strategicã.

Altfel, dorim sã îmbunãtãþim OG 2,
dorim legea fondurilor de garantare,
dorim sã îmbunãtãþim legislaþia de
achiziþii, pentru a putea sã cheltuim
banii alocaþi. De asemenea, sã avem
Organizaþii de Management al Desti-
naþiei - OMD-uri - cât mai multe ºi mai
funcþionale.

Reporter: Mulþumesc! n

P
entru creºterea turismului românesc, este nevoie, printre al-
tele, de un buget anual de promovare mult mai mare, de 30
de milioane de euro, de sprijinirea concretã a incoming-ului,
prin prima de incoming, precum ºi de o legislaþie fiscalã care
sã sprijine mediul de afaceri ºi care sã nu se schimbe de la

an la an, considerã Alin Burcea, preºedintele Asociaþiei Naþionale a
Agenþiilor din Turism (ANAT).
Acesta ne-a spus, în cadrul unui interviu, cã lipsa unui fond naþional
de promovare, absenþa participãrii la târguri internaþionale ºi o legisla-
þie învechitã au condus la o competitivitate redusã a þãrii noastre pe
piaþa globalã a turismului: “În timp ce multe alte state investesc ma-
siv în promovare ºi în infrastructurã, România continuã sã rãmânã în
urmã, cu un numãr insuficient de turiºti strãini ºi cu o industrie sub-
dezvoltatã”.

Modificarea legii turismului ºi înfiinþarea
OMD-urilor - necesitãþi stringente pentru

operatorii din turism
Pentru impulsionarea dezvoltãrii

activitãþii turistice din þara noastrã este
nevoie de o nouã lege a turismului ºi
de înfiinþarea ºi funcþionarea organi-
zaþiilor de management al destinaþiilor
(OMD), afirmã operatorii din acest
domeniu, conform celei de-a patra
ediþii a Cartei Albe a Turismului din
România, lansatã la finalul lunii ianua-
rie de Consiliul Naþional al Întreprin-
derilor Private Mici ºi Mijlocii
(CNIPMMR) - IMM România.

Din cele 216 companii din turism
care au participat la studiul efectuat de
IMM România pentru anul trecut,
78% afirmã cã este nevoie de o nouã
lege a turismului, 14% susþin cã, pen-
tru dezvoltarea acestui sector econo-
mic, este nevoie de înfiinþarea
OMD-urilor, în timp ce 8% au identifi-
cat alte necesitãþi stringente.

Referitor la OMD-uri, la evenimen-
tul de lansare a lucrãrii Carta Albã a
Turismului din România 2024, Stericã
Fudulea, preºedintele Consiliului
Economic ºi Social, a declarat: “Orga-
nizaþiile de Management al Destinaþiei
trebuie sã fie obligatorii, pentru cã ba-
nii din taxa turisticã sunt pentru pro-
movarea turismului ºi nu pentru
bâlciuri ºi mici. Iar promovarea re-

spectivã trebuie sã o facem noi, în fie-
care zi. Am vãzut zilnic o mulþime de
imagini ºi filmuleþe din zone turistice
din alte state pe care fiecare dintre noi
le promovãm prin postarea acestor
imagini pe diferite reþele de socializa-
re. Aº vrea sã promovãm la fel ºi desti-
naþiile turistice româneºti, care nu sunt
destinaþii de weekend, ci trebuie sã de-
vinã destinaþii pentru 4-5 zile. Dacã
noi nu ne promovãm, nu vom avea tu-
rism de calitate, chiar dacã avem infra-
structurã bunã ºi angajaþi competenþi.
Nu poþi sã faci promovare turisticã în
condiþii competitive, când bugetul de
promovare a Turciei este de 300
milioane euro pe an, iar bugetul de
promovare a României este de 1
milion euro pe an (5 milioane lei)”.

Doar 21% din operatorii
din turism apeleazã la
finanþarea din fondurile
europene

O problemã importantã în turism o
reprezintã finanþarea, care se face atât
din fonduri publice - naþionale ºi euro-
pene -, cât ºi din fonduri private, majo-
ritatea acestora din urmã fiind profitu-
rile realizate de agenþii economici sau

de împrumuturile contractate de la
bãncile comerciale, la dobânzi din ce
în ce mai mari. Din Carta Albã a Turi-
smului 2024 reiese cã doar 21% din
cele 216 companii chestionate au ape-
lat anul trecut la finanþarea din fondu-
rile europene, restul bazându-se doar
pe fondurile naþionale, în special prin
programul privind acordarea
voucherelor de vacanþã, cu accent
deosebit pe sectorul bugetar.

Cea mai mare nevoie de finanþare o
reprezintã achiziþionarea de echipa-
mente IT ºi software/dezvoltãri web ºi
aplicaþii (32% din companiile chestio-
nate), urmatã de extinderea capacitãþii
de cazare (29%) ºi dezvoltarea unor
servicii suplimentare pentru turiºti
(29%). Numai 9% din companiile par-
ticipante la studiul efectuat anul trecut
au sesizat nevoia de finanþare pentru
pregãtirea ºi formarea angajaþilor, iar
1% au specificat alte nevoi.

18 milioane de înnoptãri
turistice în 2024

Cu toate acestea, turismul a înregi-
strat o uºoarã creºtere, anul trecut, ºi se
pare cã festivalurile de teatru, festiva-
lurile de muzicã ºi târgurile de Crãciun
au reprezentat evenimentele intere-

sante pentru turiºtii strãini care vin în
vizitã în þara noastrã.

Referitor la acest aspect, Florin Jia-
nu, fost preºedinte al IMM România
(CNIPMMR), a precizat, în ocazia
lansãrii raportului Carta Albã a Turi-
smului 2024: “Turismul ºi-a revenit în
anul 2023 la nivelul de dinainte de
pandemie, din anul 2019, în ceea ce
priveºte veniturile ºi numãrul de
turiºti. Dar pentru a atrage turiºtii strãi-
ni trebuie sã organizãm mai multe fe-
stivaluri ºi evenimente cu participare
internaþionalã, unde capacitatea de ca-
zare este fully-booked. În anul 2024,
turismul a înregistrat o nouã creºtere
faþã de anul 2023 ºi am constatat cã
avem o ratã de 75% în privinþa reveni-
rii turiºtilor în locurile în care au mai
fost ºi o ratã de 70% a numãrului de
turiºti care aleg noi locaþii din þara noa-
strã. Am mai constatat cã a crescut in-
fratructura de turism, capitol la care
stãm bine - chiar dacã nu este foarte
echilibratã zonal, fiind mai intensã în
judeþe precum Constanþa, Braºov ºi
Suceava, dar mai scãzutã în judeþe
precum Giurgiu, Vaslui ºi Teleorman
-, dar consider cã este nevoie de inve-
stiþii în infrastructura de agrement.
Am expus aceastã nevoie ºi la nivelul

Guvernului, deoarece în anumite zone
statul trebuie sã investeascã în aceastã
infrastructurã ºi sã nu lase totul în sar-
cina companiilor private. În ceea ce
priveºte veniturile înregistrate în 2024
din turism, acestea au fost fluctuante,
existând zone unde au fost înregistrate
creºteri cuprinse între 10% ºi 30%, dar
ºi zone cu o scãdere a veniturilor. Nu-
mãrul înnoptãrilor totale pe anul trecut
se situeazã undeva la 18 milioane,
ceea ce conduce la o medie privind nu-
mãrul de turiºti, de 2,2-2,3 nopþi per
turist, medie care ne aºeazã în zona tu-
rismului de business. În privinþa
înnoptãrilor, am constatat fluctuaþii
foarte mari de-a lungul anului. Astfel,
dacã în luna august a fost atins un
maxim de 2 milioane de înnoptãri,
dupã aceea am constatat scãderi prea
abrupte, care s-au transformat în
adevãrate ºocuri pentru investitorii
care pregãtesc unitãþile de cazare”.

Constanþa - cel mai mare
numãr de unitãþi de cazare
la nivel naþional

Potrivit datelor din Carta Albã a Tu-
rismului, judeþul Constanþa are cea
mai mare infrastructurã de cazare turi-
sticã din þarã, cu 118.193 locuri de ca-

zare contabilizate la finalul anului tre-
cut, urmatã de judeþul Braºov - 35.516
locuri de cazare, municipiul Bucureºti
- 26.911 locuri, judeþul Cluj - 17.398 ºi
judeþul Suceava - 17.396 locuri de
cazare.

Conform documentului citat,
4,25% din cele 216 companii chestio-
nate au raportat, pentru anul trecut, o
creºtere de peste 30% a profitului,
55,31% au avut o majorare a profitului
cuprinsã între 5% ºi 10%, în timp ce
12,77% au raportat venituri neschim-
bate. Cu toate acestea, 28% dintre
companiile sondate s-au confruntat
anul trecut cu o reducere a veniturilor,
comparativ cu 2023.

În studiul efectuat anul trecut, 48%
dintre cele 216 companii din turism
planificau pentru anul 2025 creºterea
investiþiilor, 38% luau în calcul o
creºtere a profitului, 21% estimau o
majorare a capacitãþii de cazare, în
timp ce 21% susþineau cã afacerea va
rãmâne la aceleaºi dimensiuni. 18%
dintre agenþii economici vizau creºte-
rea numãrului de angajaþi în 2025, 7%
estimau cã vor reduce dimensiunile
afacerii ºi doar 2% se gândeau sã
vândã sau sã închidã business-ul deru-
lat în turism. n
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SEJURURI EXOTICE

“2025 va fi un an
provocator pentru turism”

(Interviu cu Sorin Stoica, CEO Eturia)

Reporter: Cu ce rezultate finan-
ciare aþi încheiat anul trecut?

Sorin Stoica: Anul trecut am
înregistrat o creºtere susþinutã post
pandemie la nivelul numãrului de
turiºti, reflectând tendinþele poziti-
ve de redresare în turism. Am
depãºit pragul de 85.000 de turiºti,
ceea ce a condus la o cifrã de afaceri
overall de peste 35 milioane de
euro. Ca specificitate, 2024 a mar-
cat o diversificare a portofoliului
de produse ºi destinaþii, semn cã
românii aleg sã exploreze din ce în
ce mai mult.

Reporter: Care au fost cele mai
cãutate oferte turistice în 2024?

Sorin Stoica: Anul trecut,
turiºtii români au demonstrat o pre-
ferinþã puternicã pentru destinaþii
variate ºi captivante, fiecare având
specificul ºi farmecul sãu unic.
Aceºtia au cãutat locuri noi ºi expe-
rienþe autentice, explorând diversi-
tatea globalã. De la plajele idilice
ale Maldivelor la peisajele ºi cultu-
ra din Cuba ºi aventurile autentice
din Thailanda. În anul care tocmai
s-a încheiat, românii ºi-au extins
orizonturile, alegând sã experi-
menteze cele mai diverse colþuri
ale lumii. În Republica Dominica-
nã, turiºtii au gãsit relaxare ºi dis-
tracþie, iar în Tanzania ºi Kenya pa-
siunea pentru aventurã a fost satis-
fãcutã de safariurile spectaculoase.
Madeira a atras cãlãtorii prin fru-
museþea sa naturalã ºi moºtenirea
culturalã, în timp ce destinaþii pre-
cum Emiratele Arabe Unite ºi Qa-
tar au fascinat prin modernitatea ºi
luxul lor. Asia, Japonia ºi China au
oferit o îmbinare unicã de tradiþie ºi
tehnologie de avangardã, iar Core-
ea de Sud a devenit un punct de
atracþie pentru iubitorii de culturã
pop ºi inovaþie tehnologicã. Alege-
rea acestor destinaþii reflectã aspi-
raþia turiºtilor români de a explora
ºi de a se conecta cu diverse culturi
ºi peisaje, demonstrând o tendinþã
pronunþatã spre turismul responsa-
bil ºi experienþial, capabil sã rãs-
pundã nevoilor ºi dorinþelor con-
temporane.

Reporter: Ce pachete noi aþi
lansat anul trecut în piaþã?

Sorin Stoica: Anul trecut ne-am
extins portofoliul turistic adãugând
pachete noi ºi diversificate, menite
sã rãspundã nevoilor tot mai variate
ale cãlãtorilor. Am introdus pache-
te complexe în Asia , con-
centrându-ne pe China ºi Coreea,
unde experienþele rafinate îmbinã
tururile urbane cu descoperirea tra-
diþiilor locale. Am lansat ºi o expe-
diþie exclusivistã în Antarctica, ce
oferã turiºtilor aventuri unice
printre gheþari ºi faunã endemicã.
Totodatã, am crescut portofoliul de
pachete de tip „oraº + plajã”, com-
binând explorãrile culturale în
oraºe vibrante cu relaxarea pe plaje
idilice, astfel încât turiºtii sã se bu-
cure de un mix perfect de explorare
ºi odihnã. În plus, am extins porto-
foliul de pachete cu Tour Leader, în
care angajatii noºtri calificaþi asi-
gurã o experienþã îmbogãþitã ºi ofe-
rã suport continuu în destinaþii pre-
cum Peru, Namibia, Africa de Sud,
Australia ºi Noua Zeelandã. Aceste
inovaþii subliniazã angajamentul
nostru de a livra experienþe memo-
rabile, conectând turiºtii cu desti-
naþii unice ºi fascinante.

Reporter: Ce proiecte pregãtiþi
pentru acest an?

Sorin Stoica: Pentru 2025 avem
planuri incitante ºi proiecte ambi-
þioase care reflectã angajamentul
nostru de a îmbunãtãþi experienþele
de cãlãtorie. Ne propunem sã men-
þinem un portofoliu de destinaþii
ofertant ºi diversificat pentru a rãs-
punde intereselor cãlãtorilor noºtri.
În zona transformãrii digitale, ne
vom concentra pe optimizarea pro-
ceselor ºi pe îmbunãtãþirea expe-
rienþei de rezervare, astfel încât
aceasta sã devinã mai personalizatã
ºi intuitivã, punând tehnologia la
lucru pentru a conecta dorinþele
clienþilor cu destinaþiile lor de vis.
Vom dezvolta produse sustenabile
prin pachete ecologice care promo-
veazã turismul responsabil ºi pro-
tecþia patrimoniului cultural ºi na-
tural. În plus, vom explora pachete

axate pe wellness ºi mindset, ofe-
rind experienþe ce promoveazã
echilibrul mental ºi fizic, cu retra-
geri de wellness, yoga ºi activitãþi
de mindfulness. Extinderea porto-
foliului nostru cu produse Tour Le-
ader va facilita o experienþã de cã-
lãtorie îmbogãþitã, prin ghidaj pro-
fesionist care oferã cunoºtinþe cul-
turale autentice. Ne dorim ca aceste
iniþiative sã ne ajute sã ne adaptãm
la nevoile pieþei ºi sã aducem lu-
mea mai aproape de clienþii noºtri,
inspirând explorare ºi respect pen-
tru bogãþiile planetei noastre.

Reporter: Cum au mers vacan-
þele de iarnã ºi în special cele dedicate
Sãrbãtorilor de la finalul anului?

Sorin Stoica: Vacanþele de iarnã
ºi cele dedicate Sãrbãtorilor de la
finalul anului au înregistrat o ten-
dinþã de rezervare anticipatã, cu
multe rezervãri începute chiar ºi cu
nouã luni înainte. Am observat o
creºtere a popularitãþii destinaþiilor
exotice, precum Maldive, Mauri-
tius, Seychelles, Mexic, Cuba, Re-
publica Dominicanã, Zanzibar,
Kenya, Indonezia ºi Singapore, in-
fluenþatã ºi de prelungirea duratei
de cãlãtorie datoritã zilelor libere.
Rezervãrile au fost realizate
printr-un mix de metode - prin con-
sultant ºi online, ultimele crescând
datoritã accesibilitãþii mai mari.
Totodatã, vacanþele tip circuit com-
plex au câºtigat în popularitate,
oferind turiºtilor oportunitatea de a
explora mai multe destinaþii într-o
singurã cãlãtorie. Aceastã perioadã

a subliniat adaptabilitatea ºi capa-
citatea noastrã de a rãspunde prefe-
rinþelor diverse ale turiºtilor, oferind
experienþe unice ºi memorabile.

Reporter: Pentru ce destinaþii
aþi avut cele mai multe solicitãri în
perioada estivalã?

Sorin Stoica: În perioada estiva-
lã, am înregistrat un aflux semnifi-
cativ de solicitãri pentru destinaþii-
le rezervate prin platforma noastrã,
www.sejureuropa.ro, cu accent pe
Portugalia (continentalã sau insu-
larã), Spania, Italia ºi croazierele
dedicate fiordurilor în þãrile nordi-
ce, care au captivat turiºtii prin pei-
sajele spectaculoase, cultura boga-
tã ºi experienþele variate oferite. De
asemenea, destinaþiile exotice cu o
climã prietenoasã, precum Bali,
Malaysia, Thailanda, Republica
Dominicanã, Jamaica, Cuba ºi Me-
xic, au fost la mare cãutare.

Reporter: Din ce zonã vin cele
mai multe cereri de vacanþã ºi pen-
tru ce destinaþii, în general?

Sorin Stoica: Cele mai multe ce-
reri de vacanþã provin din oraºele
mari ale þãrii, precum Bucureºti,
Cluj-Napoca, Timiºoara, Iaºi ºi
Constanþa, Piatra Neamt, de unde
am pornit în calitate de companie
de turism, datoritã interesului ridi-
cat pentru cãlãtorii din aceste zone
urbane. Locuitorii acestor centre
economice ºi culturale aleg, de obi-
cei, atât destinaþii clasice europene
precum Portugalia, Italia ºi Spania,
cât ºi locaþii exotice precum Thai-
landa sau Mexic.

Totodatã, uniformitatea ºi acce-
sibilitatea oferite de rezervãrile
100% online au revoluþionat plani-
ficarea cãlãtoriilor, permiþând
turiºtilor din întreaga þarã sã acce-
seze oferte non-stop, fãrã limitãri
geografice. Aceastã disponibilitate
constantã ºi uºurinþa utilizãrii plat-
formelor online au uºurat accesul la
vacanþe, fãcând posibil ca toþi
clienþii, indiferent de locaþia lor, sã
aibã parte de o gamã variatã de op-
þiuni turistice de calitate.

Reporter: Ce oferte aveþi pentru
Sãrbãtorile Pascale ºi pentru va-
canþa de varã?

Sorin Stoica: Pentru Sãrbãtorile
Pascale ºi vacanþa de varã, cererile
clienþilor noºtri, rezervãrile efec-
tuate deja aratã un interes deosebit
pentru o serie de destinaþii diverse
ºi atractive. Aºa cum am observat,
insulele Maldive rãmân o destina-
þie preferatã, oferind un peisaj de
vis, cu plaje paradisiace ºi ape cri-
staline, ideale pentru cei care cautã
relaxare totalã ºi experienþe de lux.
De asemenea, Islanda atrage mulþi
aventurieri dornici sã exploreze pei-
sajele sale naturale unice, pline de
gheþari, vulcani ºi cascade recunos-
cute pentru frumuseþea lor.

Bali continuã sã fie o destinaþie
extrem de popularã pentru cei care
doresc sã se bucure de mixul de cul-
turã ºi de peisaje exotice, acestea
fiind potenþate de tradiþiile locale
cu un puternic impact spiritual.
Africa le oferã cãlãtorilor ocazia
unicã de a trãi aventuri autentice de
tip safari în care aceºtia au ocazia
sã observe fauna sãlbaticã în habi-
tatul sãu.

SUAºi China sunt douã destinaþii
extrem de cãutate în perioada urmã-
toare, iar noutatea ridicãrii vizelor
pentru români ne ajutã foarte mult,
având în vedere accesibilitatea.

Thailanda continuã sã fie prefe-
ratã datoritã combinaþiei sale de
plaje idilice ºi culturã vibrantã.
Mexic atrage prin bogãþia sa cultu-
ralã ºi istoricã, oferind aventuri va-
riate de la plajele de pe Riviera
Maya, la siturile arheologice
mayaºe. Destinaþiile din Caraibe,
precum Republica Dominicanã, Ja-
maica ºi Cuba, sunt ideale pentru
cei care cautã relaxare ºi experienþe
culturale autentice pe fundalul
unor peisaje de vis. În plus, Madei-
ra este o destinaþie tot mai cãutatã,
datoritã frumuseþii sale naturale
impresionante ºi a oportunitãþilor
de explorare în mijlocul unor peisa-

je spectaculoase. Aceste destinaþii
diverse reflectã dorinþele clienþilor
noºtri de a explora ºi de a experi-
menta cele mai frumoase ºi capti-
vante locuri ale lumii, contribuind
la succesul nostru continuu în ofe-
rirea unor experienþe de cãlãtorie
memorabile.

Reporter: Ce aºteptãri aveþi de
la acest an?

Sorin Stoica: Anticipãm cã anul
acesta va fi unul provocator, din ca-
uza condiþiilor economice ºi politi-
ce mondiale, care ar putea influenþa
planificarea cãlãtoriilor. În acest
context, lucrãm de zor la optimiza-
rea preþurilor noastre, având ca
obiectiv crearea unor condiþii favo-
rabile de cãlãtorie pentru clienþii
noºtri. Suntem dedicaþi investiþii-
lor în transformarea digitalã ºi dez-
voltarea de strategii de sustenabili-
tate, pentru a livra o experienþã de
cãlãtorie îmbunãtãþitã, minimizând
în acelaºi timp impactul asupra me-
diului. De asemenea, punem accent
pe extinderea portofoliului nostru
de hoteluri direct contractate, ceea
ce ne permite sã oferim preþuri
competitive ºi o calitate superioarã
a serviciilor. Prin creºterea numã-
rului de hoteluri cu care avem con-
tracte directe, ne dorim sã asigurãm
o experienþã de cazare care rãspun-
de în mod specific nevoilor clienþi-
lor noºtri ºi care adaugã valoare
întregii cãlãtorii.

Extinderea experienþelor oferite,
inclusiv diversificarea activitãþilor
ºi destinaþiilor disponibile, face
parte din strategia noastrã de a
întâmpina aºteptãrile variate ale
turiºtilor. Fie cã este vorba de aven-
turi noi ºi captivante în destinaþii
deja consacrate sau de explorarea
unor locaþii emergente, ne propu-
nem sã oferim opþiuni care sã inspi-
re ºi sã satisfacã setea de cu-
noaºtere ºi de trãiri autentice ale
clienþilor noºtri.

În esenþã, ne angajãm sã trans-
formãm provocãrile economice ºi
politice într-o oportunitate de a ne
îmbunãtãþi serviciile ºi de a livra
experienþe de neuitat, care sã rã-
spundã cerinþelor diversificate ale
cãlãtorilor noºtri. Ne concentrãm
pe oferirea celei mai bune valori
posibile pentru cãlãtorii, men-
þinându-ne un angajament ferm
faþã de sustenabilitate ºi inovaþie
digi talã, asigurând astfel cã
întâmpinãm ºi depãºim aºteptãrile
clienþilor noºtri în mod constant.

Reporter: Mulþumesc! n

A
nul acesta va fi unul provocator pentru turism, din cauza

condiþiilor economice ºi politice mondiale, care ar putea in-

fluenþa planificarea cãlãtoriilor, anticipeazã Sorin Stoica,

CEO Eturia. Acesta ne-a povestit, pe larg, în cadrul unui

interviu, despre destinaþiile cele mai cãutate de turiºtii ro-

mâni, despre tendinþele din piaþã, despre ofertele pentru Sãrbãtorile

de Paºte ºi pentru sezonul estival, precum ºi despre evoluþia compa-

niei pe care o conduce.
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“Turismul de incoming - o mare
provocare pentru 2025”

(Interviu cu Adrian Voican, preºedintele Bibi Group4Travel, vicepeºedinte ANAT)

Reporter: Cu ce noutãþi veþi fi pre-
zenþi la târgul de turism?

Adrian Voican: Vom reveni în
acest an la Târgul de Turism al Ro-
mâniei cu o noutate absolutã: o suitã
de standuri dedicate vacanþelor în
România. Deºi va fi o surprizã, pentru
cititorii “BURSA” putem dezvãlui în
premierã faptul cã vom veni cu un nou
concept dedicat vacanþelor. Am finali-
zat un proces de aproape doi ani de
analizã ºi poziþionare, care s-a încheiat
recent. Este un proces de rebranding
girat de “Mercury Research” pentru
partea de analizã în piaþã ºi implemen-
tat împreunã cu o firmã remarcabilã de
branding.

Reporter: Cu ce rezultate aþi înche-
iat anul trecut?

Adrian Voican: Numãrul sosirilor
în staþiunile turistice a depãºit valoarea
din 2019, an considerat de referinþã
dupã perioada pandemiei. Din per-
spectiva noastrã, am încheiat anul în
creºtere, cu vânzãri de 11 milioane de
euro ºi un numãr de turiºti care se
apropie de 100.000.
Reporter: Care au fost cele
mai cãutate oferte turisti-
ce în 2024?
Adrian Voican:

Suntem unul dintre
principalii turo-
peratori care
vinde exclusiv
pachete de va-
canþã în Româ-
nia, din acestã
prismã putem

afirma cã cele mai solicitate destinaþii
au fost cele de pe litoral, cu o pondere
de 40% din totalul rezervãrilor, Ma-
maia, Eforie Nord, Neptun-Olimp ºi
Venus fiind în topul preferinþelor.

Pentru zona de munte-balneo rezer-
vãrile au însumat 35% din totalul
vânzãrilor, cele mai solicitate staþiuni
pentru munte fiind Sinaia, Predeal ºi
Poiana Braºov, iar pe zona balneo, Bã-
ile Felix, Bãile Herculane ºi Cãlimã-
neºti-Cãciulata s-au bucurat de un in-
teres deosebit. Creºterea pentru Delta
Dunãrii s-a observat în numãrul de re-
zervãri, care a fost cu aproape 20%
mai mare decât în 2023, cele mai soli-
citate destinaþii fiind în Sulina, Criºan
ºi Sfântu Gheorghe.

Reporter: Ce pachete noi aþi lansat
anul trecut în piaþã?

Adrian Voican: Din BIBI Group4
Travel face parte departamentul de
adventure, BIBI Adventure, care îºi

propune sã redescopere România din
miºcare, cu provocãri outdoor, drume-
þii cu bicicleta, inclusiv electrice,
maºini green, dar ºi experienþe cultu-
rale sau gastronomice locale.

“BIBI CampFest” este un festival
dedicat familiilor cu copii care se vor
bucura de cazare sub cerul plin de ste-
le, la corturi, glampinguri ºi rulote.
Sunt cuprinse multe activitãþi outdoor:
ateliere de creaþie, educaþie, miºcare în

aer liber - ture cu bicicleta, rafting,
caiac, drumeþii, antrenamente ºi

jocuri în echipã, foc de tabã-
rã, proiecþie de film ºi pe-

treceri. În 2024 a fost
ediþia cu numãrul trei,

unde, pentru patru
zile de festival, au
participat în jur de
1000 de persoane.
Reporter: Ce
proiecte pregãtiþi
pentru acest an?

Adrian Voican: Proiectele noastre
pentru acest an sunt adaptate la evolu-
þia pieþei ºi la tendinþelor digitale.
Avem noi generaþii de turiºti mai exi-
genþi ºi mai abili în cãutarea destinaþii-
lor de vacanþã. Vrem ca tinerii sã des-
copere locurile frumoase din Ro-
mânia, sã treacã dincolo de bariera
prejudecãþilor, pentru cã doar “dincolo
de graniþã vacanþa este perfectã ºi ief-
tinã”.

Ediþia cu numãrul 4 BIBI CampFest
sperãm sã atragã peste 1500 de partici-
panþi. Se va desfãºura în minivacanta
de Rusalii, în perioada 6-9 iunie, în
Munþii Buzãului ºi promite a fi un eve-
niment cu multe noutãþi ºi surprize.

Se pregãtesc noi pachetele tip City
Break, cu 2 sau 3 nopþi de cazare, în
oraºele turistice precum Braºov, Si-
ghiºoara, Cluj, Iaºi, Oradea sau Con-
stanþa.

Proiectele noastre pentru anul 2025
vizeazã un turism românesc modern, o

nouã viziune fresh 3600 asupra tuturor
destinaþiilor turistice.

Reporter: Cum au mers vacanþele
de iarnã ºi în special cele dedicate Sãr-
bãtorilor de la finalul anului?

Adrian Voican: A fost o perioadã
cu multe zile libere în care românii au
profitat din plin de multitudinea de
oferte puse la dispoziþie de agenþie.
Turismul tradiþional rural s-a bucurat
de un interes sporit, Bucovina ºi Mara-
mureº fiind în topul preferinþelor. Sta-
þiunile de pe Valea Prahovei n-au stat
pe loc, au ieºit în întâmpinarea turiºti-
lor cu pachete atractive, cu mese inclu-
se, activitãþi de sezon sau acces la zona
spa-wellness. Putem aminti, în plus,
Bãile Felix, Bãile Herculane, Cãlimã-
neºti - Cãciulata ºi Bãile Balvanyos ca
destinaþii preferate de turiºti pentru
Sãrbãtorile de iarnã.

Reporter: Pentru ce destinaþii aþi
avut cele mai multe solicitãri în perio-
ada estivalã?

Adrian Voican: Pentru zona de li-
toral, în 2024, 35% dintre turiºti au
preferat unitãþi clasificate cu 3 stele ºi
60% pe cele de 4 ºi 5 stele, majoritatea
optând pentru hoteluri cu servicii all
inclusive ºi acces la toate facilitãþile
hotelului. Mamaia, Eforie Nord, Ve-
nus ºi Neptun-Olimp au fost cele mai
cãutate staþiuni.

Reporter: Din ce zonã vin cele mai
multe cereri de vacanþã ºi pentru ce de-
stinaþii, în general?

Adrian Voican: În general, agenþii-
le din Bucureºti sunt clienþii noºtri fi-
deli, majoritatea rezervãrilor venind
de acolo. Riviera Româneascã rãmâne
în poll position, dar foarte multe cereri
vin cãtre zona de munte-balneo, unde
pachetele de servicii sunt adaptate pre-
ferinþelor turiºtilor.

Reporter: Ce oferte aveþi pentru
Sãrbãtorile Pascale ºi pentru vacanþa
de varã?

Adrian Voican: Pentru Sãrbãtorile
Pascale dispunem de o gamã variatã
de oferte cu o duratã de 3 sau 4 nopþi la

hoteluri ºi pensiuni din zona de munte,
litoral sau Delta Dunãrii.

Tarifele pornesc de la 795 lei/per-
soanã/sejur 4 nopþi cu mic dejun in-
clus, pentru un hotel de 3* din Sinaia,
ºi ajung pânã la 2440 lei/persoanã/se-
jur 4 nopþi cu pensiune completã, bã-
uturi alcoolice incluse, prânz tematic
ºi acces la facilitãþile SPA, piscine ºi
aquapark, la un hotel de 4* din Bãile
Felix.

Pentru vacanþa de varã, pe litoral
sunt încã disponibile ofertele de
“Înscrieri Timpurii” cu reduceri de
pânã la -45%. Astfel, tarifele pleacã, în
a doua parte a lunii iunie, de la 188
lei/persoanã/sejur de 5 nopþi, fãrã ser-
vicii de masã, la un hotel de 2* din
Eforie Nord ºi pot ajunge la 2377
lei/persoanã/sejur 5 nopþi, cu demi-
pensiune, la un hotel de 5* din Mama-
ia.

Pentru vârful de sezon estival, tari-
fele la hotelurile all inclusive oscilea-
zã între 400 ºi 550 de lei pe zi de perso-
anã, în funcþie de staþiune ºi gradul de
confort al hotelului.

Reporter: Ce aºteptãri aveþi de la
acest an?

Adrian Voican: O mare provocare
pentru 2025 rãmâne turismul de inco-
ming, deschiderea graniþelor cãtre Eu-
ropa prin aderarea completã la Spaþiul
Schengen fiind o oportunitate unicã
pentru creºterea numãrului de turiºti.
Promovarea României la târgurile in-
ternaþionale de turism este esenþialã
pentru atragerea strãinilor pe anumite
niºe cum ar fi turismul de sãnãtate, ru-
ral sau circuite culturale. România a
fost inclusã în topuri de profil interna-
þionale, iar acest lucru corelat cu elimi-
narea restricþiilor la frontierele UE ºi
acordarea facilitãþilor pentru turiºtii
strãini ar putea genera un flux de peste
2,7 milioane de turiºti strãini, depãºind
uºor numãrul celor din 2019, conside-
rat de referinþã pentru turism.

Reporter: Mulþumesc! n

O
mare provocare pentru acest an rãmâne turismul de inco-

ming, deschiderea graniþelor cãtre Europa prin aderarea

completã la Spaþiul Schengen fiind o oportunitate unicã

pentru creºterea numãrului de turiºti, subliniazã Adrian

Voican, preºedintele Bibi Group4Travel, vicepeºedinte

ANAT. Domnia sa ne-a spus, într-un interviu, cã promovarea României

la târgurile internaþionale de turism este esenþialã pentru atragerea

strãinilor pe anumite niºe cum ar fi turismul de sãnãtate, rural sau cir-

cuite culturale.

“2025 - anul turismului
responsabil ºi al vacanþelor
cu o culturã consolidatã”

(Interviu cu Lucian Bãdîrcea, CEO IRI Travel)

Reporter: Care au fost cele mai cã-
utate oferte turistice în 2024?

Lucian Bãdîrcea: De departe, se-
jururile pentru litoralul bulgãresc, ur-
mate de cele pentru litoralul românesc.
Noi ne-am asumat de mai mulþi ani
promovarea comunã a litoralului Mã-
rii Negre. De asemenea, s-au vândut
foarte bine destinaþii precum Grecia ºi
Turcia.

Reporter: Ce pachete noi aþi lansat
anul trecut în piaþã?

Lucian Bãdîrcea: În 2024 am in-
trodus mai multe pachete personaliza-
te, inclusiv vacanþe tematice (turism
cultural, turism activ, wellness&spa),
pachete all-inclusive pentru familii ºi
oferte speciale pentru seniori.

Reporter: Ce proiecte pregãtiþi
pentru acest an?

Lucian Bãdîrcea: În primul rând,
am dat startul ofertelor de early boo-
king pentru sezonul estival. Sub devi-
za ”Vacanþã la Marea Neagrã”, IRI
Travel propune reduceri de pânã la
30% ºi oferte speciale pentru staþiunile
de la Marea Neagrã, indiferent cã se
aflã în România sau în Bulgaria.

Reporter: Cu ce noutãþi veþi fi pre-
zenþi la târgul de turism?

Lucian Bãdîrcea: Vom lansa, ca de
obicei, propriul târg de turism online,
unde vom avea oferte speciale cu re-
duceri pentru destinaþii de litoral pre-

cum Bulgaria, România, Grecia ºi
Turcia.

Reporter: Cum au mers vacanþele
de iarnã ºi în special cele dedicate Sãr-
bãtorilor de la finalul anului?

Lucian Bãdîrcea: Românii au cãu-
tat mai ales destinaþiile de ski din Bul-
garia, Austria, Italia, Franþa ºi Serbia.
În topul destinaþiilor de ski externe aº
menþiona staþiunea Pamporovo din
Bulgaria, urmatã de Bansko. Pe partea
de turism intern, în special cu ocazia
sãrbãtorilor de iarnã, românii au rezer-
vat cel mai mult pentru Predeal, Bãile
Herculane, Covasna, Bãile Felix ºi
Bran.

Reporter: Pentru ce destinaþii aþi
avut cele mai multe solicitãri în perio-
ada estivalã?

Lucian Bãdîrcea: Pentru Bulgaria
au fost foarte cãutate Nisipurile de
Aur, Sunny Beach ºi Albena, pentru
România - Mamaia, Eforie Nord ºi Sa-
turn, pentru Grecia - Halkidiki, Thas-
sos ºi Riviera Olimpului, respectiv
pentru Turcia - Kuºadasi, Antalya ºi
Marmaris.

Reporter: Din ce zonã vin cele mai
multe cereri de vacanþã ºi pentru ce de-
stinaþii, în general?

Lucian Bãdîrcea: Secretul dezvol-
tãrii noastre stã în cele peste 1500 de
agenþii de turism partenere, care ”aco-
perã” zona Moldovei - Iaºi, Suceava,

Vaslui, Botoºani, Bacãu, Oneºti, Pia-
tra Neamþ, Focºani, Buzãu, zona Tran-
silvaniei - Cluj, Sibiu, Alba Iulia, Hu-
nedoara, Braºov, Sf. Gheorghe, Me-
diaº, zona Banatului ºi vestul þãrii -
Timiºoara, Caransebeº, Drobeta Tur-
nu Severin, Arad, Oradea, Petroºani,
zona Olteniei - Craiova, Slatina, Târgu
Jiu, Vâlcea, zona Munteniei - Piteºti,
Ploieºti, Curtea de Argeº, Mioveni,
Târgoviºte, Brãila, Galaþi, zona Do-
brogei - Constanþa, Tulcea, Slobozia,
Feteºti ºi, fireºte, Bucureºti. Din toate
aceste zone ne vin cereri. Evident, ma-
joritatea cererilor vin din Bucureºti ºi

din marile oraºe ale þãrii, precum
Cluj-Napoca, Timiºoara, Iaºi ºi
Braºov. Turiºtii din aceste zone aleg în
principal vacanþele în Bulgaria, Româ-
nia, Grecia, Turcia ºi Spania, dar ºi cir-
cuite ºi city break-uri în þãri europene
precum Italia ºi Franþa.

Reporter: Ce oferte aveþi pentru
Sãrbãtorile Pascale ºi pentru vacanþa
de varã?

Lucian Bãdîrcea: Am pregãtit, ca
de obicei, oferte pentru litoralul bulgã-
resc, pentru nordul Greciei, dar ºi pen-
tru România - în special pentru staþiuni
montane precum Predeal ori Sinaia

sau pentru zone de turism rural pre-
cum Bran-Moieciu, Maramureº sau
Bucovina. Pentru vacanþa de varã,
avem oferte early booking pentru lito-
ralul românesc, Bulgaria, Grecia ºi
Turcia, cu reduceri semnificative pen-
tru rezervãrile din timp. Pânã pe 28 fe-
bruarie, pentru multe hoteluri avem re-
duceri de pânã la 30%.

Reporter: Ce aºteptãri aveþi de la
acest an?

Lucian Bãdîrcea: Intrarea Româ-
niei în spaþiul Schengen terestru a ge-
nerat o creºtere semnificativã a rezer-
vãrilor Early Booking faþã de aceeaºi
perioadã a anului trecut. Eliminarea
controalelor de frontierã faciliteazã
accesul rapid în destinaþiile preferate
din Bulgaria ºi Grecia, stimulând tot
mai mulþi turiºti sã-ºi planifice va-
canþele din timp. Estimez o creºtere
generalã a circulaþiei turistice a
românilor, însã în special o
creºtere de 40% a numãrului
total de rezervãri faþã de 2024,
pentru Bulgaria ºi Grecia.
Preconizãm, de asemenea, o
creºtere ceva mai mare, de
60% a cererii, pentru hotelu-
rile de 4 ºi 5 stele, reflectând
o preferinþã clarã a turiºtilor
pentru servicii premium. De
asemenea, se estimeazã cã
50% dintre turiºti vor opta pen-
tru pachete all-inclusiv, o tendin-
þã în creºtere atât pe litoralul bul-
gãresc, cât ºi pe cel românesc. Toto-
datã, ne aºteptãm ca 35% dintre turiºti
sã opteze pentru vacanþe personaliza-
te, care includ excursii locale ºi activi-
tãþi tematice. Preconizãm, de aseme-

nea, o creºtere de 25% a vacanþelor de
tip city break, alimentatã de interesul
crescut pentru destinaþii europene pre-
cum Roma, Barcelona, Viena, Istan-
bul ºi Paris. Aceastã tendinþã indicã
dorinþa turiºtilor români de a combina
relaxarea cu explorarea culturalã.
2025 se anunþã a fi anul turismului re-
sponsabil ºi al vacanþelor cu o culturã
consolidatã. Cele mai populare staþiu-
ni ºi regiuni sunt Albena, Nisipurile de
Aur, Sunny Beach, Lefkada,Thassos
ºi Creta.

Reporter: Mulþumesc! n

2
025 se anunþã a fi anul turismului responsabil ºi al vacanþelor

cu o culturã consolidatã, este de pãrere Lucian Bãdîrcea, CEO

IRI Travel. Acesta ne-a spus, într-un interviu, cã, printre cele

mai populare staþiuni ºi regiuni turistice se numãrã Albena, Ni-

sipurile de Aur, Sunny Beach, Lefkada,Thassos ºi Creta.
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“Sper cã vom ajunge la
1,3 milioane de vizitatori

români în Turcia, în acest an”
(Interviu cu Excelenþa Sa, domnul Özgür Kivanç Altan, ambasadorul Turciei la Bucureºti)

l “2024 a fost cel mai de succes an din istoria turismului turcesc”

Reporter: Cum a evoluat anul
2024, din punct de vedere turistic,
pentru Turcia?

Özgür Kivanç Altan: Anul trecut a
fost unul plin de recorduri pe piaþa tu-
risticã din Turcia. Numãrul turiºtilor
care au vizitat Turcia a ajuns la 62,269
milioane, reprezentând o creºtere de
9,8% faþã de anul precedent. Cu acest
rezultat, Turcia ºi-a depãºit obiective-
le de 60 de milioane de vizitatori,
anunþate la începutul anului 2024, ºi
de 61 de milioane de vizitatori, stabili-
te în octombrie anul trecut. În plus,
Turcia a generat venituri de 61,1 mi-
liarde dolari din turism, cu 8,3% mai
mult decât în anul precedent. Per total,
2024 a fost cel mai de succes an din
istoria turismului turcesc. Doar în
Antalya, numãrul vizitatorilor a ajuns
la 15,9 milioane, anul trecut. Conform
UN Tourism, Turcia s-a clasat printre
primele cinci cele mai vizitate destina-
þii turistice din lume, în 2023. Turcia
este un centru de atracþie datoritã pa-
trimoniului sãu cultural unic, istoriei
sale, climatului blând ºi culturii sale
gastronomice bogate. Cu Turkish Air-
lines, compania aerianã naþionalã care
zboarã cãtre cele mai multe þãri din
lume, Turcia ºi în special Istanbulul au
devenit centrul de întâlnire al lumii.

Reporter: Câþi turiºti români au vi-
zitat Turcia anul trecut?

Özgür Kivanç Altan: În 2024, þara
noastrã a gãzduit 1.173.358 de români,
înregistrând o creºtere de 18,52% faþã
de cei 990.005 vizitatori din 2023.

Reporter: Care sunt destinaþiile tu-
ristice preferate de români?

Özgür Kivanç Altan: Românii
aleg, în general, hotelurile all-inclusi-
ve din regiunea Antalya pentru vacan-
þele de varã, unde merg împreunã cu
familiile lor. De asemenea, preferã
coasta Mãrii Egee ºi în special
Kuºadasi, fiind destinaþii populare.
Istanbulul este vizitat de români pe tot
parcursul anului. În ultimii ani,
Cappadocia a devenit una dintre desti-
naþiile preferate. Românii preferã at-
mosfera exoticã a Turciei, ospitalita-
tea caldã a oamenilor ºi nivelul ridicat
al calitãþii serviciilor oferite vizitatori-
lor, acestea fiind câteva dintre motive-
le pentru care viziteazã Turcia de mai

multe ori. Un alt motiv simplu este cã
suntem foarte aproape. Istanbulul este
la 50 de minute distanþã, iar Antalya la
100. De asemenea, românii sunt întot-
deauna foarte bine primiþi în Turcia,
cetãþenii de aici având o mare simpatie
ºi prietenie faþã de români.

Reporter: Ce alte destinaþii reco-
mandaþi turiºtilor români?

Özgür Kivanç Altan: Turcia este o
þarã cu diverse frumuseþi naturale ºi
istorice în fiecare regiune. Recomand
în mod special turiºtilor români sã vi-
ziteze coasta nordicã a Mãrii Egee, la
care pot ajunge uºor cu maºina. De
asemenea, le recomand sã vadã Gö-
beklitepe ºi împrejurimile acestuia,
lângã ªanliurfa, locul care a schimbat
cursul istoriei cu descoperirile sale ar-
heologice. Coasta Mãrii Negre din
Turcia este o altã regiune interesantã ºi
de neocolit. Mãnãstirea Sümela, lângã
Trabzon, este, de asemenea, o structu-
rã unicã, iar aceastã regiune meritã vi-
zitatã. În vestul Turciei se aflã ºi cele
ºapte biserici menþionate în Biblie,
considerate primele ºapte biserici ale
creºtinismului. Este cu siguranþã un
loc care meritã vizitat.

Reporter: Care sunt estimãrile
dumneavoastrã pentru acest an referi-
toare la sectorul turistic din Turcia?

Özgür Kivanç Altan: Estimez cã
numãrul de vizitatori va creºte în
2025, datoritã faptului cã Turcia este
un punct de atracþie natural pentru cã-
lãtori ºi datoritã activitãþilor noastre
eficiente de promovare. Sperãm cã
vom atinge þinta de 1,3 milioane de vi-
zitatori din România în Turcia. Sper ca
turismul, care construieºte punþi între
popoare ºi þãri, sã continue sã contri-
buie la simpatia reciprocã ºi la relaþiile
strânse dintre poporul turc ºi cel
român, în 2025.

Reporter: Ce programe organizea-
zã Ambasada pentru promovarea Tur-
ciei în România?

Özgür Kivanç Altan: Ca ambasa-
dã, organizãm multe evenimente de
promovare a Turciei ºi a culturii tur-
ceºti. De exemplu, în fiecare an, în
luna mai, prezentãm cultura culinarã
unicã a Turciei în România, în cadrul
evenimentelor dedicate Sãptãmânii
Culturii Culinare Turceºti. De aseme-

nea, organizãm un mare concert în fie-
care an, pe data de 29 octombrie, gãz-
duit de Ateneul Român din Bucureºti,
cu ocazia aniversãrii Proclamãrii Re-
publicii Turcia. Multe activitãþi de
promovare a Turciei ºi a culturii turce
sunt organizate pe parcursul anului de
Institutul Cultural Yunus Emre.

Reporter: Ce oferte turistice are
Turcia pentru Sãrbãtorile de Paºte, dar
ºi pentru vara acestui an?

Özgür Kivanç Altan: Aºa cum am
menþionat, Turcia este mai aproape ca
niciodatã de turiºtii români. Puteþi vi-
zita Turcia doar cu buletinul, fãrã a fi
necesar paºaportul, atât cu avionul, cât
ºi cu maºina. Este acum mult mai uºor
sã ajungeþi pe coasta Mãrii Egee cu
maºina datoritã noului pod 1915 Ça-
nakkale, construit peste Dardanele. Aº
recomanda turiºtilor români în special
regiunea Egee ºi Istanbulul, în perioa-
da Paºtelui. În varã, aceºtia pot alege,
desigur, destinaþii precum Antalya,
Bodrum, Fethiye ºi Marmaris, pentru
a se bucura de mare ºi de soare.

Reporter: Ce avantaje are Turcia
faþã de alte þãri în atragerea turiºtilor
români?

Özgür Kivanç Altan: În primul
rând, apropierea geograficã, culturalã
ºi istoricã a Turciei faþã de România
face ca aceasta sã iasã în evidenþã.
Turcia este o þarã vecinã prin Marea
Neagrã, pe care românii o cunosc bine

ºi se simt aproape ca acasã. Moºteni-
rea istoricã ºi culturalã unicã a Turciei,
plajele magnifice, cultura culinarã bo-
gatã ºi facilitãþile turistice care oferã
servicii prietenoase ºi de calitate sunt
avantajele sale faþã de alte destinaþii.

Reporter: În ce mãsurã viziteazã
turcii România ºi ce destinaþii preferã?

Özgür Kivanç Altan: Deºi majori-
tatea vin în România în scopuri de afa-
ceri, numãrul vizitatorilor turci care
ajung în România este semnificativ.
Conform informaþiilor primite de la
Institutul Naþional de Statisticã din
România, aproximativ 750.000 de ce-
tãþeni turci au vizitat România în 2023.
Din acest numãr, unii vin pentru va-
canþã, iar majoritatea vin pentru aface-
ri sau ca ºoferi de vehicule comerciale
în tranzit. Vizitatorii turci care vin în
România în cadrul tururilor ce acoperã
þãrile balcanice viziteazã, în general,
atracþiile turistice din Bucureºti, un
oraº frumos prin istoria sa, parcurile
verzi ºi viaþa vibrantã, dar ºi din regiu-
nea Transilvania, care este fascinantã
pentru orice vizitator datoritã naturii,
munþilor, pãdurilor, oraºelor istorice,
castelelor ºi fortificaþiilor. România
are mult de oferit vizitatorilor sãi.
Dacã în viitor ar fi mai uºor sã obþii
vize Schengen, ar fi destul de posibil
sã avem sute de mii de turiºti supli-
mentari din Turcia.

Reporter: Mulþumesc! n

N
umãrul românilor care viziteazã Turcia creºte anual, în
2024 în destinaþiile turistice turceºti ajungând cu aproape
19% mai mulþi români decât în anul precedent, ne-a spus
Excelenþa Sa, domnul Özgür K2vanç Altan, ambasadorul
Turciei la Bucureºti. Estimând cã în acest an numãrul

turiºtilor români în Turcia va ajunge la 1,3 milioane, domnia sa ne-a
vorbit, într-un interviu, despre relaþiile turistice dintre noi ºi turci, dar
ºi despre destinaþiile pe care le oferã þara sa.

Cele mai frumoase locaþii
turistice din Estul Turciei
Regiunea Anatoliei de Est oferã un amestec captivant de peisaje, na-
turã impresionantã, istorie bogatã ºi ospitalitate din partea localnici-
lor, fiind destinaþia perfectã pentru o experienþã autenticã. De la vãi
abrupte la minuni arhitecturale uimitoare ºi situri arheologice impre-
sionante, aceastã regiune are ceva de oferit pentru fiecare vizitator.
Totuºi, existã câteva locuri mai puþin cunoscute care meritã vizitate.

Muzeul în aer liber Arslantepe din Malatya
Malatya, renumitã pentru caisele
suculente ºi monumentele istori-
ce, reprezintã poarta de intrare în
cãlãtoria prin estul Turciei. Oraºul
îºi întâmpinã vizitatorii cu situl ar-
heologic Arslantepe, vechi de
8.000 de ani - un loc monumen-
tal unde s-a nãscut societatea de
tip statal. Acest sit UNESCO, o
adevãratã bijuterie ascunsã, oferã o privire fascinantã asupra isto-
riei profunde a acestor meleaguri ºi impresioneazã prin faptul cã
gãzduieºte primul oraº-stat din Anatolia, cu o birocraþie sofisticatã.

Castelul Harput din Elazi�
Oraºul vecin Elazi� este urmãtoa-
rea oprire. Aici avem ocazia sã vi-
zitãm Castelului Harput. Constru-
it de urartieni în secolul al VIII-lea
î.Hr, acest castel a servit mai
multor culturi, lucru reflectat în
arhitectura sa ºi a fost martor la
diverse tradiþii ºi credinþe. Aflat
pe vârful unui deal, castelul oferã

o panoramã spectaculoasã asupra oraºului.

Parcul Naþional Valea Munzur din Tunceli
Una dintre cele mai bogate zone
naturale din Anatolia, în ceea ce
priveºte flora ºi fauna, este la
Tunceli. De îndatã ce pãºeºti în
Parcul Naþional Valea Munzur,
vei fi înconjurat de o combinaþie
uluitoare de naturã sãlbaticã ºi
peisaje impresionante. În aceastã
perioadã a anului, parcul îþi oferã
priveliºti de neuitat, cu pãduri, lacuri glaciare, canioane ºi cascade
acoperite de zãpadã. O adevãratã oazã de liniºte în mijlocul naturii!

Kemaliye din Erzincan
Situat de-a lungul râului Eufrat,
oraºul Kemaliye din Erzincan,
parte din reþeaua Cittaslow, este
un loc deosebit unde natura ºi
istoria se completeazã perfect.
Casele sale de piatrã, cu balcoa-
ne din lemn ºi mânere de uºã or-
namentale, reflectã moºtenirea
arhitecturalã anatolianã, în timp

ce atracþii naturale precum Cascada Karasu ºi impresionantul Ca-
nion Karanl2k îi sporesc farmecul. Kemaliye, cu resursele sale cul-
turale ºi naturale, se aflã pe Lista Tentativã a Patrimoniului Mondial
UNESCO ºi a fost selectat pentru Programul de Dezvoltare a Sate-
lor Turistice al ONU. Indiferent dacã îþi doreºti o retragere liniºtitã, o
experienþã culturalã sau o aventurã în naturã, Kemaliye promite ex-
perienþe captivante pentru toþi vizitatorii.

Lacul Çildir din Ardahan
Pe mãsurã ce te îndrepþi spre est,
Ardahan te va întâmpina cu fasci-
nantul Lac Çildir, cel mai mare lac
de apã dulce din regiune. Situat
între provinciile Kars ºi Ardahan,
lacul îngheaþã în timpul iernii, iar
activitãþi precum sãniuºul, pe-
scuitul la copcã, plimbãrile cu bicicleta ºi drumeþiile pe suprafaþa sa
cristalinã transformã frigul iernii în amintiri cãlduroase. De aseme-
nea, spectacolele de dansuri tradiþionale caucaziene ºi micul dejun
lângã ºemineu în cabanele de lemn de pe malul lacului sunt expe-
rienþe de neratat.

Situl arheologic Ani din Kars
La sud de lac, la graniþa cu Kars,
se aflã Ani, cel mai mare sit arheo-
logic din Anatolia de Est. Acest sit
inclus în Patrimoniul UNESCO
este unul dintre cele mai impor-
tante locuri ale perioadei creºtine
timpurii ºi este cunoscut drept
„Oraºul celor 1001 de biserici”.
De-a lungul timpului, Ani a evo-

luat într-o aºezare multiculturalã pe Drumul Mãtãsii. Astãzi, clãdirile
sale din piatrã roºie, ce par niºte santinele uriaºe, oferã o incursiune
fascinantã în urbanismul medieval.

Palatul Ishak Pasha din A�ri
Palatul Ishak Pasha, o adevãratã
minune arhitecturalã, te aºteaptã
în oraºul A�ri. Acest palat din pe-
rioada otomanã, situat la poalele
Muntelui A�ri, impresioneazã prin
îmbinarea spectaculoasã a arhi-
tecturii tradiþionale turceºti ºi sel-
giucide cu influenþe ale stilului baroc european. Nu uita sã te bucuri
de priveliºtea uimitoare asupra peisajului din jur în timp ce explorezi
istoria ºi decoraþiunile impresionante ale palatului. n


